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Әлеуметтік-
экономикалық 
дамуға мән 
берілді

Халықаралық ша раға 
Қазақстан, Ресей, Әзір бай-
жан, Иран, Беларусь, Қыр ғыз -
стан, Өзбекстан, Армения 
үкіметінің бас шы ла ры, ІТ 
сала сын дағы са рапшылар 
мен белгілі ғалымдар, ха лық-
аралық ұйымдар мен қаржы 
инс  ти тут та рының өкілдері 
жиналды.

Астанада Ұлттық 
құ рыл тайдың 
«Аза   маттық қоғам», 
«Мәдениет. Өнер. 
Руханият», «Білім 
және ғы лым» атты 
жұмыс сек ция ла ры-
ның отырыс та ры 
өтті.

Алаңда ақпараттық тех но ло гия
ның экономикаға, өнер кә сіп тік эко
жүйе лерге, ме ди цинаға, білімге және 
басқа да салаларға интеграциясы 
және иннова ция лық даму перспек ти
ва лары мә се лелері көтерілді. Жиында 
ци фр ландырудың не гізгі жо балары, 
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Қазақ пен поляк 
халықтарының 
тарихы ұқсас
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ҚР ғылым және 
жоғары білім 
министрі Саясат 
Нұрбек және 20-ға 
жуық қазақ стан-
дық жоғары оқу 
орындарының 
ректорлары 
Әл-Фараби 
атындағы Қазақ 
ұлттық универ си-
тетінің ғылыми 
әлеуетімен 
танысты.
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т Шөлейттенуге қарсы 

күресте ғылыми-
зерттеудің маңызы 
ерекше

Михал ЛАБЕНДА: Айгүл ТОҚБЕРГЕНОВА: 

Ұлттық басылыìäар åл мүддесіне
қызмет етуде

Ìåìлåêåò пен қоғамның 
өзара ықпалдастығы

Құрметті баспасөз қыз меткерлері!
Сіздерді Ұлттық басылым күнімен 

шын жүректен құт тық таймын!
Бұл айтулы мереке 1913 жыл дың 2 

ақпанында «Қазақ» газетінің алғашқы 
са ны Орынбор қаласында жарық көрген 
уақытына орай лас тырылғанын білесіз
дер. 2023 жылы «Ұлттық басылым күні» 
бо лып бекітіліп, түрлі газетжурналда 
ең бек етіп жатқан баспасөз қыз мет кер
леріне айрықша назар аударылып ке
ле ді.

Бұл т уралы Мемлекет бас шысы 
ҚасымЖомарт Ке мелұлы Тоқаев өз құт
тық тау ында: «Бұл мереке – елімізді өр
кен дету және мемле кет тігімізді нығайту 
жолында еңбек етіп жүрген баспасөз 
өкілдеріне деген шынайы құр меттің 
белгісі. Қазақ ба сы лымдары әрдайым 
ха лық тың үні, төл руханиятымыздың 
берік қорғаны саналған. Біз оның бай 
тарихын, ағар ту шылық дәстүрін мақтан 
тұта мыз», – деп атап өтті. Сондайақ елі
міз де түрлі кезеңде жарық көрген ба сы

лымдар қашанда ұлт мүддесіне адал 
қызмет еткенін айта келе, «Аға буынның 
сара жолын қазіргі кәсіби журналистер 
лайықты жалғастырып келеді» деп 
жо ға ры баға берді. 

ӘлФараби атындағы Қазақ ұлттық 
университеті қазақ басылымдарына тұ
рақ ты қолдау білдіріп, оқытушыпро
фес сорлар мен білім алушы жастар ара
сында кеңінен насихатталуына ықпал 
етіп келеді. Алдағы уақытта да ын ты
мақтастық байланысымызды арттырып, 
мем лекет саясаты мен университет 
қызметінен шынайы ақпарат таратып, 
жоғары біліктілік таныта беретіндеріңізге 
сенім артамын. 

Сіздерге шығармашылық табыс, те
рең ізденіс, адал еңбек тілеймін!

Құрметпен,
Әл-Фараби атындағы 

Қазақ ұлттық университетінің
Басқарма Төрағасы – Ректор 

Жансейіт ТҮЙМЕБАЕВ

Секцияларға Прези
дент тің ішкі саясат мә
се лелері және ком му
ни ка циялар жөніндегі 
кө  мекшісі Руслан Жел ді
бай, мәдениет және ақ
па рат министрі Аида 
Ба лае ва мен ғылым және 
жо  ғары білім министрі 
Саясат Нұрбек моде ра
тор болды. Сондайақ 
сек  ция лардың жұмысына 
оқуағарту министрі Ғани 
Бейсембаев, ӘлФараби 
атындағы ҚазҰУ ректоры 
Жан сейіт Түймебаев қа
тыс ты.

Жиында Ұлттық құ рыл
тай төрағасының орын
басары – Мемлекеттік ке
ңес ші Ерлан Қарин Ұлттық 
құ рылтайдың биылғы қыз
метінің негізгі бағыттары 
Прези дент т ің қ аңтар 
айын да «Ana tili» газетіне 
берген сұхбатында және 
Үкіметтің кеңейтілген оты

ры сында сөйлеген сө зін
де айқындалғанын айтты.

– Бүгінде Мемлекет 
бас шысының баста ма сы
мен және басшылығымен 
мемлекеттігімізді дамы ту
ды және ұлттық эконо ми
каның негіздерін ны ғай ту
ды көздейтін аса маңызды 
реформалар жүйелі түрде 
жүзеге асырылып жатыр. 
Біз қазірдің өзінде бұл ре
формалардың нақты нә

тижесін көріп отырмыз. 
Пре зидент ұсынған бас та
малардың көбісін жүзеге 
асы руға Ұлттық құрылтай 
мү шелері зор үлес қосып 
келеді. Бұл – мемлекет 
пен қоғамның өзара тиімді 
ықпалдастығының бір кө
рі нісі, – деді Ерлан Қарин.

Әл-Фараби 
атындағы ҚазҰУ-дың 

Баспасөз қызметі

жасанды интел лек тіні қоғамның әр 
саласына енгізу және технологиялық 
даму тақырыбы талқыланды.

ӘлФараби атындағы Қазақ ұлт
тық университетінің Басқар ма Төра
ға сы – Ректор Жансейіт Түймебаев 
Digital Almaty 2025 форумының секция 
жұмысына қатысты.

Секция отырысы Қазақстан Рес
пуб ликасы Президентінің ке ңес шісі 
Қуанышбек Есекеевтің жетекшілігімен 
өтті. Ісшарада ҚР ғылым және жо
ғары білім ми нистрі Саясат Нұрбек 
баяндама жа сап, жоғары білім мен 
ғылым және жасанды интеллект са
ласы бойынша атқарылып жатқан жұ
мыстар жөнінде ақпарат берді.

Нұрсұлтан БАЗАРБАЙҰЛЫ

Жалғасы 2-бетте
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Ғылыми жобалар
экономикаға 

бағытталуы тиіс

Б а я н д а м а ш ы р е т ін д е 
Б ас    қ а р м а Тө р а ғ ас ы н ы ң 
оры н басары – бірінші про
рек тор Еркін Дүй сенов сөз 
сөйледі. Бірінші про ректор 
QS, THE халықаралық рей
тингтеріне арналған жұмыс 
жос пары бойынша бірінші 
жартыжылдықтағы факуль
тет тер дің есептеріне талдау 
жа сады. Позицияларды жақ
сар ту үшін арнайы мә се
лелер, ше шім дер және іс
ша ралар жоспары ай тылды. 
Еркін Ерманұлы рей тинг тер
де жоғары орындарға қол 
жеткізу үшін ғылыми зерт
теу лердің сапасын арттыру, 
ин новациялық бағдар ла ма
ларды дамыту және жоғары 
білікті кадрларды даярлауға 
көбірек көңіл бөлу қажет 
екенін атап өтті.

ларынан келтірілген дәйек
сөз дер халықаралық жур
нал дарда аса маңызды.

Баяндамашы көршілес 
Қы тай, Сингапур елдерінің 
мы салын келтірді, онда ға
лым дарды көтермелеу үшін 
олардың мақалалары жо
ғары рейтингті журналдарда 
жарияланып (Scopus/ WoS 
бойынша Q1, Q2), жоғары 
им пактфакторы бар мақа
ла лар үшін ақшалай сыйақы
лар, үздік журналдарда (Na
ture немесе Science) шыққан 
ғылыми еңбектері үшін ақ
шалай баламадағы қосымша 
бонустар беріліп, дәйексөз 
келтірілгені үшін арнайы ма
те риалдық қолдау көр се ті
леді.

Осыған байланысты ҚазҰУ 
ректоры Жансейіт Түй   ме ба ев 
бірыңғай құры лым ды Жол 
кар тасын әзір леуді тап сыр
ды. Сондайақ өнеркәсіптік 
кәсіпорынд ар, зауыт тар 
және фабри ка лар мен ынты
мақ тастықты жан дандыру 
қажеттігін айтып, олар үшін 
әзірленген ғылыми зерт теу
лерді коммер ция лан  ды ру
дың қажеттігін атап өтті. 

ЖОО басшылары «Farabi Hub»
инновациялық орталығымен танысты

тұңғыш рет іске асырылып жат
қан робототехника және ро
бот тандыру бойынша ин же

ру мақсатын ай  қын  дайды. 
Болашақта аталған орталық 
ғы лым, білім және отандық 
өнеркәсіпті біріктіре отырып, 
Қазақстан өнеркәсібі үшін бі
лікті кадрларды даярлау ор ны
на айналады.

Сонымен қатар ректорлар 
ҚазҰУдың 90 жылдық мерей
тойы аясында бой көтерген 
«Farabi Hub» инновациялық 
өнімдер мен жоғары техно ло
гия лық жобалар орталығын 
аралап көрді. «Farabi Hub» ор
та лығының ауданы 5 мың шар
шы метрді құрайды. Хаб креа
тив ті индустрия, жасанды 
ин теллект, стартап жобаларды 
жүзеге асырады. Мұнда ZTE, 
BASF, Binlin технологиялық 
кор порациясы және басқа да 

Соңы. Басы 1-бетте

ЖОО басшыларын ҚазҰУ 
ректоры Жансейіт Түй мебаев 
қарсы алып, жаңадан ашылған 
зерт ха на  л ар ға экск урсия 
ұйым  дас тырылды.

А лдымен ҚазҰУдың 90 
жылдығы аясында ашыл ған 
«Қашықтан зондтау тех но ло
гиясы және қол да ну» қа зақ
қытай бірлескен зерт ханасы 
көрсетілді. Қа зіргі таңда мұнда 
ға лым дар Орталық Азия өңі
рін дегі кли маттың өзгеруі 
салда ры нан орын алған су тап
шы лығы, құрғақ шы лық, жер дің 
құнар сыз дануы сияқ ты эко ло
гиялық мә селелерге мони то
ринг жүргізуде. Сонымен қатар 
қашықтан бақылау арқылы 
аймақтағы табиғи қауіпқа тер
ді алдын ала ескертіп, эко ло
гиялық қауіпсіздік пен тұрақты 
дамуды қам та масыз етеді.

Кейін университет басшы
ла ры ҚазҰУ базасындағы су
пер компьютер орталығының 

нер лік компетенция орталығын 
аралап көрді. Мұн да «KUKA» 
неміс компаниясының өнер кә
сіптік роботтары қойылған. Ор
талық «Өнеркәсіп – 4.0» жүйе

шетелдік компаниялардың 
ор  талықтары, университет 
ба за сындағы ғылымизерт
теу инс титуттары ор на лас қан. 
Рек  торлар назарына «Farabi 
Hub» орталығында ор наласқан 
Ми институты, «Робототехника 
және мехатроника RoboMech» 
ғылымибілім беру орталығы, 
Биология және биотехнология 
мәселелері ғылымизерттеу 
институты, Сот сараптамалары 
орталығы, Ашық үлгідегі ұлт
тық нанотехнологиялық зер т
ха наларының инновациялық 
жобалары ұсынылды.

Кездесу аясында ЖОО бас
шылары отандық универ си тет
тер арасындағы ғылым мен 
жо ғары білім бағытындағы жұ
 мыстарды нығайту, ғалым дар
дың әріптестік байланысын 
кү шейту, тәжірибе алмасу 
және ортақ ғылыми жобаларды 
іске асыру мәселелерін тал қы
лады. 

Нұрсұлтан 
БАЗАРБАЙҰЛЫ

Әл-Фараби атын да-
ғы ҚазҰУ-да универ-
си тетті ха лық аралық 
рей  тинг терде ілге рі-
лету мәсе ле леріне 
арналған Ғы лыми 
кеңестің отырысы өтті.

Күн тәртібіндегі келесі 
мә  се ле бойынша Ғылым 
және ин но вациялық қызмет 
депар та мен тінің директоры 
Аида Қыс таубаеваның баян
дамасы тыңдалды, онда 
уни вер  си тет тің Times Higher 
Education (THE) рей тин гін
дегі позиция лары тал данды. 
Аида Серік қы зы уни вер ситет 
көр сет кіш те рін е әсер ететін 
мәселелер туралы баян дап, 
сондайақ оларды жақ  сар
туға бағытталған ше шім мен 
ісқимыл бағыттарын ұсын
ды.

Ғылыми басылымдарда 
көріну төмендігі – THE үшін 
жоғары сапалы ғылыми ба
сы лымдардың саны, әсі ре се 
зерттеушілер тарапынан 
бас   қа ғалымдардың мақа ла

«Барлық ғылыми жо ба лар 
эко номика үшін жұмыс істеуі 
керек. Бұл – Мемлекет бас
шысының тапсырмасы. Нә
ти жесінде мұндай қызмет 
университет рейтингінде кө
рініс табады», – деді ҚазҰУ 
ректоры.

Ғылыми кеңес оты ры сын
да ғалымдар ре сурс тар ды 
оңтайлы пайдалану, ма гис 
трант тар мен док то рант 
тар дың академиялық ұт қыр
лы ғы, жа  рия ла н ым дар дың 
са       пасын арттыру, ғылыми 
кон фе рен ция лар ға белсенді 
қатысу және пән аралық 
зерт  теу топ тарын құру қа
жет  тілігі ту ралы мә се ле лерді 
тал қы лады.

Гүл ҚҰТТЫБЕКҚЫЗЫ

қызметімен танысты. Жоғары 
технологиялық құрылғы бүкіл 
Қазақстан ғалымдарына де
рек тердің үлкен көлемімен жұ
мыс істеуге, мемлекеттік ор
ган дардың түрлі жағдайларын 
модельдеуге және елдің IT
инфрақұрылымын дамытуға 
мүмкіндік береді. Орталық 
Азияда ең қуатты саналатын 
құрылғының жоғары өнімділігі 
1,94 PFLOPS құрайды. Сондай
ақ әлемдегі үздік 600 су пер
компьютердің тізіміне кіреді. 
Суперкомпьютер универ си тет
тің есептеу техникасы са ла
сын дағы мүмкіндіктерін едәуір 
кеңейте отырып, ғылыми зерт
теулердің тиімділігі мен дәл
дігін арттырады.

Құрметті қонақтар елімізде 

сінде жұмыс істейтін кә сі би 
ка дрларды даярлап, өн дірісті 
автоматтандыру, цифр лан ды
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Үкіметтің кеңейтілген мәжілісінде сөз сөй ле ген 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев өткен 
жылды қорытын ды лап, биыл жүзеге асыратын жоба-
жос пар лардың жай-күйіне тоқталды. Үкімет мү шелері, 
Парламент депутаттары мен облыс әкімдері қатысқан 
алқалы жиында еліміз дің әлеуметтік-эконо ми калық 
дамуына қатысты тың мәселелер көтерілді. Осыған 
орай, Әл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық университе ті-
нің сарапшылары басқосу да айтылған бастама лар ға 
қатысты өз ой-пікір, ұстанымдарын жеткізді.

мән берілді
Әлеуметтік-экономикалық дамуға

Президент ҚасымЖомарт 
Тоқаев Үкіметтің кеңейтілген 
отырысында техникалық және 
кәсіптік білім беру жүйесін тү
бе гейлі жаңғырту қажеттігін 
ерек ше атап өтті. Білім беру 
са ласы – еліміздің тұрақты 
эко  но микалық дамуының не
гізгі ті регі және еңбек нары ғы
ның сұ  ранысына жауап бе ре
тін ка др  ларды даярлаудың 
ірге та сы.

Мемлекет басшысы еңбек 
адамының беделін арттыру 
үшін ауқымды ісшаралар мен 
маңызды жобалардың жүзеге 
асырылатынын айтты. Бұл рет
те техникалық және кәсіптік 
бі лім беру ұйымдарын дамыту 
мә селесіне жеке сектордың 
бел сенді араласуы қажет еке
нін ерекше атап өтті. Осыған 
орай, бизнестің бұл салаға 
тар тылуын ынталандыру мақ
са тында кәсіптіктехникалық 
білім беру ұйымдарына арнал
ған мемлекеттік тапсырыстың 
көлемі айтарлықтай артады. 
Биыл бюджеттен бұл мақсатқа 
қосымша 22 миллиард теңге 
бөлінбек. Сонымен қатар әр 
аймақтың қажеттіліктеріне сай 
мамандар даярлау мәселесі де 
назардан тыс қалмайды. Пре
зидент әкімдерге үлкен жауап
кершілік жүктеп, кәсіп кер лер
мен бірлесіп, өңірге қажетті 
мамандықтардың тізімін анық
тау, сондайақ колледждерге 
бағытбағдар беру қажеттігін 
баса айтты. Бұл қадамдар 
ай мақтардың экономикалық 
әлеуе тін арттыруға, жұ мыс
сыз дықты азайтуға және жас
тардың бәсекеге қабілеттілігін 
көтеруге мүмкіндік береді.

Президенттің айтуынша, 
соңғы жылдары мемлекет ғы
лым ға бөлінетін қаражат кө
лемін айтарлықтай арттырды. 
Білім беру мен ғылымды қар
жыландыру алдағы уақытта да 
дами береді. Алайда бұл қа
ражат нақты мақсатқа сай жұм
салуы керек. Мемлекет бас шы
сы бюджет қаржысын сапалы 
әрі сұранысқа ие зерт теу жүр
гізетін университеттер, инс
титуттар мен ғалымдарға бөлу 
қажеттігін ерекше атап өтті.

ӘлФараби атындағы ҚазҰУ
дың Жоғары оқу орнына дейінгі 
дайындық кафедрасының ұжы
мы Мемлекет басшысының 
осы бастамаларын толығымен 
қол дайды. Техникалық және 
кәсіптік білім беру саласындағы 
реформалар Қазақстанның 
әлеуметтікэкономикалық да
муы на жаңа серпін береді. 
Ұжым бұл бастамалардың са
палы орындалуы үшін өз үлесін 
қосуға дайын екенін білдіреді.

Айша БЕГАЛИЕВА,
ЖОО-ға дейінгі дайындық 

кафедрасының аға 
оқытушысы 

Экономикаға инвестиция 
тарту – басты міндет

Үкіметтің кеңейтілген оты
ры сы еліміз үшін маңызды 
саясиэкономикалық оқи ға
лар   дың бірі болды. Отырыста 
мемлекеттің экономикалық 
жағ  дайы, энергетика сала сын
дағы бастамалар, аймақ тар
дың дамуы және халықтың 
әлауқатын арттыру сияқты 
мә   селелер қаралды. 

Қазіргі жаһандық эко но ми
калық тұрақсыздық жағда йын
да Қазақстан үшін инвести ция
лық ахуалды жақсарту, жаңа 
жұмыс орындарын ашу және 
экономиканы әртараптандыру 
өте маңызды. Президенттің 
бұл бағыттағы тапсырмалары 
орынды. Алайда экономиканы 
әртараптандыру сөз жүзінде 
қалып қоймай, нақты өндірістік 
секторларға басымдық берілуі 
тиіс. Шикізатқа тәуелділіктен 
арылып, экономикаға, әсіресе 
жо ғары технологиялық сала
лар ға инвестиция тарту – бас
ты міндеттердің бірі. Егер бұл 
бағытта жүйелі әрі нақты қа
дамдар жасалмаса, эко но ми
ка лық өсім уақытша ғана си
патқа ие болады.

Цифрлық технологияларды 
жанжақты енгізу – заман та
лабы. Үкіметтің кеңейтілген 
оты рысында бұл мәселенің кө
терілуі орынды, себебі Қа зақ
станның экономикалық өсімі 
мен жаһандық нарықтағы бә
секеге қабілеттілігі цифр лан
дырумен тікелей байланысты. 
Алайда бұл процестің дұрыс 
әрі тиімді жүзеге асуы үшін 
бірнеше маңызды аспектіні 
ескеру қажет. Цифрландыру тек 
IT саласына ғана емес, эко
номиканың барлық секторына 
оң әсер етеді. Мысалы: Мем ле
кеттік басқаруда цифрлық қыз
меттер бюрократияны азай тып, 
халыққа көрсетілетін қыз мет
тер дің сапасын жақ сар тады. 
Экономикада өн дірістік ав то
мат тандыру мен жасанды ин
теллект бизнестің тиімділігін 
арттырады. Білім беру мен 
медицинада онлайн оқыту мен 
телемедицина ауылаймақ тар
дағы халық үшін үлкен мүмкіндік 
ашады.

Менің ойымша, цифрлан
ды ру – Қазақстан үшін үлкен 
мүм кіндік. Бірақ оны тек «жар
намалық жоба» ретінде емес, 
нақты әрі жүйелі түрде жүзеге 
асыру керек. Ең алдымен ауыл
аймақтардағы интернет мәсе
ле сін шешіп, халықтың ци фр
лық сауаттылығын арттыру 
қа  жет. Сонымен қатар циф р
лық қауіпсіздікті күшейту – 
бас ты басымдық болуы тиіс.

Егер Үкімет бұл бағытта 
дұ рыс стратегия қабылдап, 
ци фрлық инфрақұрылымды 
да  мы туға инвестиция салса, 
Қа зақстан алдағы жылдары 

технологиялық серпіліс жасай 
алады. Бұл еліміздің эконо ми
касын жаңа деңгейге көтеріп, 
халықтың өмір сапасын жақ
сар туға көмектеседі.

Ғылыми ортада қызмет ете
тіндіктен ҚР Президенті Қа
сымЖомарт Тоқаевтың ғылым 
мен жоғары білімге қатысты 
айтқан мәселелері ерекше 
алаңдатады. Соңғы жылдары 
бұл салаға бөлінетін қаржы 
артқанына қарамастан, оның 
тиімді игерілуі үлкен мәселе 
болып отыр. Мемлекет бас шы
сы ғылымға бөлінген қаражат 
тек сапалы әрі сұранысқа ие 
зерт теулерге бағытталуы тиіс 
еке нін ерекше атап өтті. Бұл 
ғылым саласының болашағына 
тікелей әсер ететін маңызды 
қадам.

Президенттің «Бюджет қар
жысын сапалы әрі сұранысқа 
ие зерттеулер жүргізетін уни
вер ситеттер, институттар мен 
ғалымдар ғана алуы керек» 
деген сөзі ғылыми ортада әділ 
бәсекелестік орнатуға не гіз
делген. Өкінішке қарай, кейбір 
ғылыми жобалар формализм 
үшін жасалып, олардың нақты 
қолданылу аясы шектеулі бо
лып қалады. Ғылыми жұмыс
тар ды бағалауда сапалық көр
сеткіштер басты назарда 
бо луы қажет. Қазақстанда ғы
лым мен экономиканың ара
сындағы байланыс әлі де 
әлсіз. Президент ғылым эко
номикаға нақты пайда әкелуі 
тиіс екенін ерекше атап өтті. 
Көптеген ғы лыми зерттеулер 
өндіріске ен гізілмей, тек ака
демиялық ор тада қа лып қоя
ды. Бұл – ғылымның дамуын 
тежейтін басты факторлардың 
бірі. Ғылыми жаңалықтар тек 
зертханалық деңгейде қалып 
қоймай, нақты кәсіп орын дар
да, өндіріс орындарында қол
данылуы керек. Қазақстан ғы
лымының әлемдік нарықта өз 
орнын табуы үшін ғылым мен 
бизнестің өзара бай ла нысын 
нығайту аса маңызды.

Президенттің ғылым сала
сы на қатысты айтқан сынес
керт пелері өте орынды. Ғы
лымға бөлінетін қаражаттың 
артуы қуантарлық жағдай. Бі
рақ басты мәселе – оның дұ
рыс игерілуінде. Егер ғылыми 
зерттеулер шынайы сұранысқа 
ие болмаса, олардың пайдасы 
болмайды. Сондықтан ғылым 
сапасын арттырып, оны эко но
миканың нақты салаларымен 
байланыстыру – бүгінгі күннің 
ең өзекті міндеттерінің бірі.

Гүлбақыт 
ҚҰДАЙБЕРГЕНОВА, 

Таяу Шығыс және Оңтүстік 
Азия кафедрасының аға 

оқытушысы, PhD

Құқық бұзушылыққа «мүлде 
төзбеушілік» қағидасын қозғады

Кәсіптік-
техникалық 

білім беру – ел 
болашағының 

негізі

Жаңа экономикалық кезеңге 
серпін береді

Мемлекет басшысы Қасым
Жомарт Тоқаев Үкіметтің ке
ңей тілген отырысында 2024 
жы лы жүзеге асқан жұмыс тар
ды бағалай отырып, болашақта 
ат қарылатын бірқатар ісша
раларға қатысты тапсырма 
бергенінің куәсі болдық. Негізі, 
тапсырманың бәрі маңызды 
дегенмен, әлеуметтік салаға 
қолдау ісін реттеп, денсаулық 
сақтау, білім беру және ғылым 
саласын одан әрі дамытуды 
қажет ететін негізгі сала түр
лері екені айдан анық.

«Биыл – Жұмысшы маман
ды ғы жылы. Осыған орай, ма
ңыз ды ісшаралар мен жо балар 
жүзеге асырылмақ. Еңбек 
ада  мы ның абыройбе де  лін 
арт ты ру үшін нақты жұ мыс 
жүр гі зіледі. Техникалық және 
кә сіптік білім беру жүйесін тү
бегейлі жаңғырту ісін бастау 
керек. Жауапты мекеменің бәрі 

Қазақстан Президенті Қа
сымЖомарт Тоқаевтың төра
ға лы ғымен өткен Үкіметтің 
ке  ңей тілген отырысы ел да 
муы ның стратегиялық ба
сым дықтарын нақтылау және 
әлеу  мет т ікэкономика лық 
сая  сат тың тиімділігін арттыру 
мақ  сатында ұйымдастырылған 
маңызды жиын болды.

Жиында Мемлекет бас
шы сы экономиканы әртарап
тан дыру, инфрақұрылымды 
жаң ғырту, цифрлық тех ноло
гияларды енгізу, энергетиканы 
дамыту және ядролық кластер 
құру, агроөнеркәсіп кешенінің 
әлеуетін арттыру мәселелерін 
басты назарға алды. Бұл ба
ғыттар Қазақстанның ұзақ 
мер зімді даму стратегиясына 
сай келеді және елдің эко но
микалық тұрақтылығын қам та
масыз етуге септігін тигізеді.

Президентіміз басқосуда 
са лықбюджет саясатын ре
фор  малау қажеттігіне ерекше 
тоқталып, маңызды жобаларды 
қаржыландырудың тиімді көз
дерін іздеудің маңыздылығын 
атап өтті. Әлеуметтік қолдау 
жүйе сін реттеу, денсаулық 
сақ  тау, білім беру және ғылым 
са лаларын одан әрі дамыту 
бойынша берілген тапсыр ма

және ең бастысы, жеке сектор 
бұл іске белсене араласуға 
тиіс», – деді Пре зи дент.

«Заң мен тәртіп» қағидасы 
халықтың санасына терең ор
нығуға тиіс. Ол үшін кез келген 
құқық бұзушылыққа «мүлде 
төзбеушілік» қағидасын берік 
ұстану қажет. Бұл бағыттағы 
жұмыстар барлық деңгейде 
ұйымдастырылуы керек», – де
ді Мемлекет басшысы өз сө
зінде. Мұны, әсіресе, жоғары 
оқу орындарының қызмет кер
ле рі, ғалымдары мен оқыту
шы лары, білім алушылар берік 
ұстануға тиіс. Өйткені біздің 
тәрбиелеген жастарымыз ер
тең елдің тұтқасын ұстайды. 

Н.МЫРЗАТАЕВ,
Азаматтық құқық,

азаматтық іс жүргізу және 
еңбек құқығы кафедрасының 

PhD докторы

лар да халықтың өмір сапасын 
жақсартуға бағытталған.

Президент алға қойған мін
деттерді іске асыру үшін мем
ле кеттік аппараттың тиімді жұ
мыс істеуінің маңызын баса 
айтты. Мемлекеттік бас қа ру
дың барлық деңгейлеріндегі 
үйлесімділік пен жауапкершілік 
елдің дамуына оң әсерін ти гі
зе тіні сөзсіз.

Сонымен қатар жиынға қа
тыс қан облыстар мен ірі қа ла
лардың әкімдері, ұлттық ком
паниялар мен мемлекеттік 
ор гандардың жетекшілері кө
те рілген мәселелерді өңірлік 
дең гейде жүзеге асыруға да
йын болуы тиіс. Өңірлердің 
әлеуметтік және экономикалық 
даму қарқынын арттыру елдің 
жалпы дамуына маңызды үлес 
қосады.

Бұл кеңейтілген отырыс Үкі
меттің алдағы жұмыс бағы тын 
айқындап қана қоймай, Қа
зақстанның жаңа экономи ка лық 
кезеңге аяқ басуына сер пін бе
ре ді деп сенеміз. Мем ле кеттік 
басқаруда батыл қа  дам дар мен 
тиімді шешімдер қа  былдау 
арқылы қойылған мақ   саттарға 
қол жеткізуге мүм кін  дік бар.

Эльмира СЕЙІТҚАЗИНОВА

pıkır
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Химия және химиялық технология факультетінде Қытай 

Халық Республикасының 100 жылдан астам тарихы бар 
Синьцзян және Цинхуа университеттерінің ғалымдарымен 
бірлескен «Көміртек ресурстарының каталитикалық кон-
вер сиясы» (мұнай, көмір, CO2 мәселелері) тақы ры бын-
да ғы Қазақстан – Қытай дөң гелек үстелі өтті. Дөңгелек 
үс телді Химиялық физика жә не материалтану ка фе дра-
сының профессорлары мен оқытушылары ұйым дас-
тырды.тарихы ұқсас

бас қосқан жиын

Қазақ пен поляк халықтарының 

Қос ел ғалымдары
Әл-Фараби атындағы 

Қазақ ұлттық универ си-
те тінде Польшаның 
Қазақстандағы төтенше 
және өкілетті елшісі 
Михал Лабенда жур на-
листика факультетінің 
студенттері және оқыту-
шы ларымен кездесу 
өткізіп, көшбасшылық 
дәріс оқыды. Бұл 
кездесу Қазақстан мен 
Польша арасындағы 
тығыз мәдени және білім 
беру байланыстарын 
көрсететін, сонымен 
қатар идеялар мен 
тәжірибе алмасудың 
бірегей алаңына 
айналды. 

Елшіні және онымен бірге 
келген елшіліктің дипло ма тия
лық қызметкері Мацей Кос че
син скийді Басқарма Төраға сы
ның орынбасары – бірінші 
про ректор, профессор Еркін 
Дүй сенов, журналистика фа
куль тетінің деканы, доцент 
Қанат Әуесбай және кафедра 
меңгерушілері қарсы алды. Ел
шімен кездесу Қазақстан хал
қы Ассамблеясының 30 жыл
ды ғын мерекелеу аясында 
ұйым дастырылды. Михал Ла
бенда – ӘлФараби атындағы 
Қазақ ұлттық университетінің 
түлегі. Журналистика факуль
те тінің сырттай бөлімінде бір 
жыл оқып, шығыстану факуль
те тінің араб бөлімін бітірген. 
Қазақ тілін жетік біледі.

Михал Лабенда мырза өз 
сөзінде Польша тарихынан 
мәлімет беріп, елжұрты үшін 
маңызды оқиғаларға тоқтал
ды, өз елі, оның қоғамдықсая
си өмірі, халықаралық бай ла
ныстары туралы мағлұмат 
берді, поляк мәдениеті, салт
дәстүрі мен тіл саясаты туралы 
айтты. Бұл тақырып отыз жыл
дан бері түрлі этностардың мә
дени дәстүрлерін сақтап, да
мыту бағытында жұмыс істеп 
келе жатқан Қазақстан халқы 
Ассамблеясының негізгі мақ
сат тарымен үндеседі. Осы лай
ша мәдениетаралық бай ла
ныс тар мен тәжірибе алмасу 
туралы қозғалған сөз халықтар 
арасындағы құрмет пен өзара 
түсіністіктің, достық қарым
қатынастың бір бөлігіне ай нал
ды.

– Мен осы корпуста, екінші 
қа баттағы шығыстану факуль
те тінде бес жыл оқыдым, – деп 
бастады сөзін Польша Респуб
ли касының Қазақстандағы өкі
летті елшісі Михал Лабенда. – 
Шын мәнінде қазақ пен поляк 
халықтарының арасында көп 
ұқсастық бар, тарихы да ұқсас. 
Біріншіден, біз де қазақтар 
сияқ ты XVXVII ғасырларда Еу
ропадағы ірі мемлекеттердің 
бірі болдық. XVIIІ ғасырдың 
аяғында Польша жері көрші үш 
мемлекеттің ықпалымен бө лі
ніске ұшырап, геогра фиялық 
ау мағы кішірейді. Шығыс бөлігі 
Ресейге кетті, батыс бөлігі – 
Прус сияға, ал оңтүстік бөлігі 
Австрияның құрамына кірді. 
Оның себебі неде? Поляктар 
қазақтар сияқты жүзге, руға 
бөлінбейді, бірақ біздегі әрбір 
магнат, бай адам алдымен 
мем лекеттің мүддесін емес, 

жеке басының қамын ғана ой
лады. Соның салдарынан біз
дің жеріміз бөлініп, көрші 
мем лекеттерге тәуелді бол
ды. Алай да басып алған мем
ле кет терге қарсы наразылық 
кө те рілістер өте көп болды. 
Ме нің ше, бұл жағынан алған
да қа зақ тардың жағдайына 
ұқ сайды. 

Егер тарихқа үңілетін бол
сақ, осы уақыттарда поляк же
рінде іріліұсақты көтерілістер 
жиі орын алды. Сол кездерде 
бас көтерер ең ұлтжанды, хал
қы ның қамын ойлаған зиялы 
адамдардың қатары қатты 
сиреп, жоқ болып кетті деуге 
болады. Дегенмен бостан дық
қа ұмтылған елдің санасезімі 
оянып, зиялы қауым жас ұр
пақ қа өз тілінде білім беру, ғы
лымға үйрету, ұлттық рухта 
тәр биелеу жұмыстарын бас
тады. Ондай қозғалыстар ХХ 
ғасырдың басында Қазақ стан
да да болды. Мысалы, Әлихан 
Бөкейхан, Міржақып Дулат, 
Ахмет Байтұрсын, Мағжан Жұ
ма бай, Шәкәрім сияқты көзі 
ашық ұлтжанды азаматтар 
қол дарына қару алып күреске 
шыққан жоқ, бірақ келесі 
ұрпаққа идеологиялық тәрбие 
беріп, ұлттық сананы қалып
тас тыру бағытында жұмыс 
істеген. Польшада да сондай 
қозғалыстар басталып, халық
тың бір ортаға жиылуының ар
қа сында XX ғасырдың басында 
Польша тәуелсіздік алды, 
ұлттың рухы көтерілді. Осы
лай ша поляктар ұлттық рухын, 
ана тілін, ұлттық сипатын сақ
тап қалды, өйткені біздің зиялы 
азаматтар бұл бағытта қатты 
жұмыс істеген. 

Қазақта «Тіл тағдыры – ел 
тағ дыры» деген аталы сөз бар. 
Сол сияқты XІX ғасырдағы 
поляк әдебиеті біз үшін өте 
маңызды болып саналады. Ол 
заманда поляктарға, бір жа ғы
нан, орыс тілі, екінші жағынан, 
неміс тілдері кірді. Алайда 
біздің ақынжазушыларымыз 
сол кезде өз шығармаларын 
тек поляк тілінде жазған. Әри
не, поляк тілі әлемдік танымал 
тілдерге жатпайды. Олар орыс 
немесе неміс тілінде жазса 
оқырмандары көп болар еді. 
Соған қарамастан, поляк ақын
жазушылары өз тілдеріне қат
ты мән берді. Тарихта орыс 
ті лінде жазған Конрад деген 
бір ғана жазушы бар, ол кейін
нен Лондонға қашып кетіп, 
ағыл шынша жазды. Одан бас
қа, бізді жаулап алушылардың 
тілінде бірдебір поляк жазу
шы сы кітаптарын жариялаған 

емес. Осыған қарап бодандық 
тұсында ана тілі поляк халқы 
үшін өте қадірлі болғанын кө
реміз. Ол заманда Ресей және 
Пруссия билігі Польша мек теп
терінде, университеттерінде 
по ляк тілінде оқуға тыйым сал
ған. 1901 жылы Вжесня деген 
қалада 1214 жастағы мектеп 
оқушылары неміс тілінде оқуға 
қарсы болып ереуілге шықты. 
Пруссия билігі ереуілді бас та
ған дарға дүре соғып жазалап, 
атааналарын түрмеге қамады. 
Осыдан кейін наразылық бүкіл 
елге тарады, 7075 мыңдай 
оқу шы ереуілге шыққан. Поляк 
халқы ана тілін сақтап қалу 
үшін осылай күресті. 

Менің замандастарым 7сы
ныптан бастап аптасына екі 
рет орыс тілін оқыды. Поляк тілі 
орыс тіліне жақын, мен Қа зақ
станға келердің алдында сегіз 
жыл орыс тілін оқығанмын, бі
рақ қазақшаға қарағанда орыс
шам шамалы. Себебі орыс тілін 
мәжбүрлеп оқыт қан дықтан, 
біз де оны ешкімнің оқығысы 
кел мейтін. Осы уақытқа дейін 
неміс, ағылшын тілдерін өз 
таңдауым болғандықтан, жеңіл 
игердім. Ал қазақ тілі – мен 
үшін үлкен маңызы бар тарихи 
тіл, ол әлемдегі ең бай тіл дер
дің қатарында тұр. Уни вер
ситетті бітіргеннен кейін арада 
23 жыл өтсе де, қазақтармен 
емінеркін сөйлесіп, етене 
араласып кеттім. Қазақтың 
мақалмәтелдері өте нақты 
және ауқымды ұғымдарды бе
ре алады. Жақында «Қызым, 
са ған айтам, келінім, сен тың
да» деген тағы бір мағыналы 
мақалды естідім. Әлі де үйрене 
түскім келеді. Қазақша қандай 
кітаптарды оқуға кеңес берер 
едіңіздер?» – деп студенттерге 
күтпеген сұрақ қойды дип ло
мат сөзінің аяғында. 

Қазақстан мен Польша ара
сындағы саясат, экономика, 
білім және мәдениет салала
рын дағы қарымқатынастың 
қазіргі жайкүйіне тоқталған 
дипломат бұл байланыстарды 
одан әрі кеңейтудің маңыз
ды лығын атап өтті. Кездесу 
ба рысында студенттер Поль
ша ның саясаты мен эко но
микасына ғана емес, сонымен 
қатар Польшадағы студенттік 
өмір, білім беру жүйесі, та ғы
лымдамадан өту және ака де
мия лық алмасу мүмкіндіктері 
сияқты мәселелерді қамтитын 
сұрақтар қойып, тұшымды жа
уап алды. 

Қайыржан ТӨРЕЖАН

Михал ЛАБЕНДА, дипломат: 

Көміртек ресурстарының 
ка  талитикалық конверсиясы 
қазіргі уақытта ғылыми тұр ғы
дан өте өзекті. Әлемдік энер
ге тикалық дағдарыс пен эко
ло гиялық проблемалардың 
күшейіп күрделене түсуі, әсі
ре се көмірқышқыл газын (CO2) 
шығару, ауа ластануының ар
туы, энергетикалық ресурс
тар ды тиімді пайдалануға, жа
ңар тылатын энергия көздерін 
іздеуді талап етеді. Көміртек 
негізіндегі дәстүрлі отын дар
дың, мысалы, мұнай мен көмір 
қорларының сарқылуы және 
олардың қоршаған ортаға те
ріс әсері қазіргі ғылыми зерт
теу лердің маңызды бағытына 
айналды. Бұл мәселелерді ше
шу үшін көміртек ресурс та ры
ның каталитикалық конвер сия
сын дамыту, көміртектің қай та 
өңдеу процестерін же тілдіру, 
CO2 қалдықтарын азай ту және 
таза энергия көз де рін алудың 
жаңа жолдарын іздеу қажет. 
Бұл сала ғылыми қауым дас
тықтың маңызды на зарында 
болып, тиімді және эко логиялық 
таза тех но ло гия ларды да мы ту
ға бағытталған көптеген зерт
теу лерді қамти ды.

ресурстарының химиясы мен 
пайдалануы бойынша Синь
зян университеті зерт хана сы
ның зерттеу бағыттары жан
жақты талқыланды. Жану 
мә селелері институтымен ын
тымақтастық болашағы жа
йын да әңгіме қоз ғалды. Кө мір
тек ресурс та ры нан CC және 
CN бай ланыстарын орга но ан
тимониймен ка та лиз  деу ар қы
лы түзу жолдарына тоқталды. 
Атап айтқанда мұ най қал дық
тарынан тазарту және битумды 
түрлендіруге арналған кө мір
текті мате риал дар, көмір қыш
қыл газын пай да лану арқылы 
фоторедокстік катализ арқылы 
карбоксил қыш қылдарын алу 
жөнінде ке ңірек әңгіме қо з ғал
ды. Жоғары өнімді энергия 
сақтауға ар нал ған элекстодты 
материал дар ды жасауға не гіз
делген био мас садан алынған 
үш өл шемді кеуекті гра фен тә
різді көміртек ма териалдары, 
улы газдарды сорбциялауға 
ар  налған жаңғақ қабығынан 
түр лендірілген сор бент тер 
та қы рыптары талқы ла нып, кө
мір тек ресурста ры ның ката
литикалық кон  вер сиясы, кө  
міртекті ма те риалдарды мұ   най, 

Дөңгелек үстелдің ашылу 
салтанатында х.ғ.д., про фес
сор З.Мансұров пен қауым дас
тырылған профессор, кафедра 
меңгерушісі М.Төлепов сөз 
сөйлеп, ҚазҰУда, факультетте 
және Жану мәселелері инсти
ту т ында іске асып жатқан 
жал пы жұмыстар, оның ішінде 
ғы лыми жұмыстар жайында 
ке ңінен айтып берді. Синьцзян 
университетінің профессоры 
Руймио Хуа, Цинхуа универ си
тетінің профессоры Хуапин Ху 
өз университеттерінің қалып
та су шежіресімен бөлісіп, ғы
лыми жетістіктері мен тұрақты 
даму мақсаттарының орын да
лу барысымен таныстырды. 

Дөңгелек үстел барысында 
көміртек негізіндегі энергия 

көмір, көмір тек диок сиді мә се
ле лерін ілгерілету және ортақ 
мақ сат тарға қол жеткізу үшін 
тараптар бай ла ны сы жанжақ
ты қарас ты  рыл ды. 

Дөңгелек үстелдің қаты
су  шы лары мен қонақтары 
кө   м іртек ресурстарының ка
та ли ти калық конверсиясы, 
кө міртекті материалдарды мұ
най, көмір, көміртек диоксиді 
мәселелерін дамытудағы ма
ңыз ды аспектілері, олардың 
қор шаған ортаға тигізетін әсе
рі және осы тұрғыда тұ рақты 
дамудың маңыздылығы ту ра
лы ақпарат алмасты.

Балауса ДІНІСТАНОВА, 
химия ғылымының 

кандидаты

kóshbAsshylyq dárıs
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басқару ісшараларын анық
тау ға ландшафттар мен жер
лер дің деградациясының ал
дын алу, оларды қалпына 
кел тіру немесе жақсарту бо
йын ша ең тиімді ісшараларды 
анықтау үшін аналитикалық 
құралдарды пайдалану кіреді. 

– Зертхана тарапынан 
шө  лейттенуге қарсы қандай 
жобалар қолға алынды?

– Біз қазіргі таңда «Жасыл 
даму контексінде Батыс Қа зақ
стан өңірінің табиғиша руа шы
лық және әлеуметтікэко но
микалық жүйелерінің тұрақты 
дамуы: кешенді талдау, тұжы
рым дама, болжамдық бағалау 
және сценарийлер» мега жо
басы аясында №6 кіші бағ дар
лама: тұрақты дамуды қам та
масыз ету үшін Батыс Қазақстан 
аймағының ландшафттықэко
ло гиялық жайкүйін бағалау 
бойынша зерттеу жұмыстарын 
жүргізіп отырмыз.

Жобаның мақсаты – Батыс 
Қазақстан өңірінің (Маңғыстау, 
Атырау, Батыс Қазақстан және 
Ақтөбе облыстары) тұрақты да
муын жақсарту және қам та
масыз ету жөніндегі ланд шафт
тықэкологиялық жайкүйін 
ба ғалау.

Бүгінгі таңда Қазақстанның 
батыс өңірінің табиғи ортаға 

ан тропогендік әсерден туын
да ған ландшафттықэкология
лық жайкүйінің проблемалары 
пай  далы қазбалардың жаңа кен 
орын дарын игеру және эконо
миканың өндіруші және өңдеуші 
салаларын дамыту салдарынан 
өзекті бола түсуде.

Өндірістің мұнай өндіру 
және мұнай өңдеу салалары 
объек тілерінің әсеріне ұшы
рай тын Қазақстанның батыс 
өңі рінің құрғақ ландшафт та
рын дағы деградациялық про
цестердің дамуын болдырмау 
үшін ландшафттықэколо гия
лық бағалау жөніндегі ісқимыл 
жүйесін жүзеге асыру қажет. 
Қазіргі уақытта ландшафттық
экологиялық зерттеулер та
биғи кешендердің құрылымын, 
функ ционалдық және құндылық 
ерекшеліктерін ескеретін а у
мақ тың табиғиэкологиялық 
әлеуетін зерттеудің маңызды 
әдісі ретінде қарастырылады.

Сонымен қатар зертханада 
зерттеу тобы Жерді қашық тық
тан зондтау орталығымен бір
ле се отырып, ел аймақтарында 
ауылшаруашылық жерлерінің 
деградациясы мен шөлге ай
налу процесін зерттеу бо йын
ша бірнеше ғылыми жо ба лар
мен жұмыс істеп жатыр. Атап 
айт сақ, «Климаттық апаттар 

(құр ғақ шылық және эрозия) 
тәуе кел дерін және олардың 
Қа зақ станның батыс өңірінің 
ауыл шаруашылығына әсерін 
бағалауға геокеңістіктік көз қа
рас», «Ауылдық жерлерді тұ рақ
ты дамытуды қамтамасыз ету 
үшін Қазақстанның оңтүстік 
өңір лерінде шөлейттену про
цес терінің алдын алуда ТАЖ 
орнықты басқаруды ғылыми
қолданбалық негіздеу», «Жерді 
тұрақты пайдалану мақсатында 
Түркістан облысының суармалы 
жерлеріндегі деградациялық 
үрдістерді бағалау», «Қазақ
стан ның батыс аймағындағы 
климаттық апаттардың (құрғақ
шы лық пен эрозия) тәуе кел де
рін және олардың ауыл шаруа
шы лығына әсерін бағалаудың 
геокеңістіктік тәсілдемесі», 
«Мал шаруашылығын тұрақты 
дамыту үшін ЖҚЗ деректері 
негізінде Орталық Қазақстан 
жайылымдарының өнімділігін 
картографиялық модельдеу 
және болжау» жобаларымен 
жұмыс істеуде.

– Осындай ауқымды жо-
ба ларға студенттерді тар та-
сыздар ма? Жобаға қатысқан 
шәкірттеріңіздің қандай же-
тіс тіктері бар?

– Ғылыми жобамызға магис
трант тар мен докторанттар 
бел сенді түрде қатысады. Бұл 
біздің зерттеу жұмыстарының 
ауқымын кеңейтіп, сапасын 
арттыруға ықпал етеді. Қазіргі 
таңда жобада бес магистрант 
пен алты докторант жұмыс 
істеп жатыр. Олардың әрқай
сы сы өз зерттеу бағыттары бо
йын ша сапалы үлес қосуда. 
Мы салы, магистранттар жердің 
деградациясын бағалау және 
топырақтың сапасын жақсарту 
әдістерін зерттеумен айна лы
са ды. Сонымен қатар гео ақ па
раттық жүйелер мен қашық тық
тан зондтау технологияларын 
қолдану арқылы жер ресурс та
рын басқару жобаларына қа ты
сады. Ал докторанттар кли мат
тың өзгеруі, су ресурстарының 
тиімділігі және тұрақты ауыл 
шаруашылығын дамыту сала
сын да зерттеулер жүргізумен 

– Айгүл Әбдіғаппарқызы, 
өзіңіз жетекшілік ететін 
зерт хана қандай мақсатпен 
құрылды?

– Қазақстандағы шөлейт те
ну мәселесі – қоғамдағы күр
делі түйткілдің бірі. Оның ма
ңыз д ылығы Мемлекет басшысы 
ҚасымЖомарт Тоқаевтың ха
лыққа арнаған жолдаула рын да 
айқын айтылып жүр. Шө лейт
тену проблемасы еліміздің эко
логиялық жағдайына, жалпы, 
халықтың әлауқатына теріс 
әсер ететіндіктен, оны шешу 
ма ңызды. Мұндай құбылыстың 
тереңдеуі ауыл шаруашылығы 
өнімділігіне, қоршаған ортаға 
зиян келтіріп, елдің әлеуметтік
экономикалық жағдайын қиын
да туы мүмкін. Осыған орай, 
ғалым ретінде біз осы мәселені 
зерттеп, оның шешімін ұсыну 
арқылы өз үлесімізді қосуға бел 
будық. 

Зертхананың басты мақсаты 
– шөлейттену процесінің се
беп  терін терең зерттеп, олар
дың экологиялық және эко но
микалық салдарын талдау. 
Геоақпараттық технологиялар 
мен картографиялық әдістерді 
пайдаланып, шөлейттену про
цесінің кеңістіктікуақыттық 
динамикасын нақты анықтау әрі 
осындай процестердің алдын 
алу бойынша ғылыми негіз дел
ген ұсыныстар әзірлеу. Біздің 
инновациялық зертханамыз 
бұл мәселелерді шешу үшін 
тиіс ті әдістер мен құралдарды 
пайдалануда.

– Зертхана жұмысының 
негізгі бағыты туралы айт са-
ңыз.

– Зертхана ландшафттық 
дег радация процестерін зерт
тей келе, деградация про цес
терін бақылау, болжау және та
би ғи ландшафттарға теріс 
әсер дің алдын алу немесе 
азай ту бойынша ғылыми не гіз
делген ұсыныстарды әзірлейді. 
Жұмыстың негізгі бағыттарына 
келер болсақ, ландшафттардың 
деградациясын бақылау; дег
ра дация себептерін талдау; 
бүлінген ландшафттардың одан 
әрі тозуын болдырмау және 
қал пына келтіру бойынша ша
ра ларды әзірлеу; кеңістіктік 
талдау және модельдеу: дег ра
дация карталарын, дегра да
ция лық процестердің таралу 
үлгілерін құру және қоршаған 
ортаны қорғау ісшараларын 
жос парлау үшін тәуекелді ба
ғалау. Тәуекелді бағалауға құ
нар лы топырақтың жоғалуы, 
био әртүрліліктің өзгеруі, азық
түлік қауіпсіздігіне төнетін қа
уіп тер және т.б. факторларды 
ескере отырып, ландшафттар 
мен жердің деградациясына 
бай ланысты тәуекелді талдау 
жұмыстары жатады. Оңтайлы 

шұғылданады. Олардың кейбірі 
халықаралық ғылыми конфе
рен  цияларда баяндама жасап, 
зерттеу нәтижелерін жариялап 
үлгерді.

Біз шәкірттеріміздің осын
дай жетістіктерімен мақтана
мыз және олардың әрі қарай 
да муына қолдау көрсетуге да
йын быз. Бұл жастардың ғылым 
мен практика арасындағы бай
ла нысты нығайтуға, сондайақ 
еліміздің ғылымына үлес қо
суына мүмкіндік береді.

– Жоба дайындаушы жас 
ғалымдардың ынтасы мен 
білімін арттыру мақсатында 
қандай көмек көрсетіледі?

– Жас ғалымдардың ынтасы 
мен білімін арттыру мақса тын

Жердің шөлейттенуі – жаһандық мәселе. Қазіргі таң-
да Жер шарының 25 пайызы, яғни 3,6 миллиард гектар 
жері шөл және шөлейт жерлерге тиесілі. Ел аумағының 
70 пайызға жуығы су ресурсының жетіспеушілігінен 
зардап шегеді. ҚР Жер ресурстарын басқару агенттігінің 
мәліметіне сүйенсек, еліміздің үштен екі бөлігі немесе 
169,9 миллион гектары (62,2%) шөл мен шөлейт аймаққа 
жатады. Ғалымдардың айтуынша, соңғы 60-70 жылда 
шөлейттенуге бейім аумақтың ауданы 10-12 пайызға 
өскен. 

Әлемді толғандырған мәселеге Әл-Фараби атындағы 
Қазақ ұлттық университетінің Ландшафттар дегра да-
циясын геоақпараттық талдау ғылыми зертханасы да 
өз үлесін қосуда. Зертхананың жұмыс барысымен 
танысу мақсатында География, жерге орналастыру 
және ка дастр кафедрасының меңгерушісі, география 
ғылымының кан дидаты, доцент Айгүл Тоқбергеновамен 
сұхбаттасқан едік.

Шөлейттенуге қарсы күресте
ғылыми-зерттеудің маңызы ерекше

Айгүл ТОҚБЕРГЕНОВА, доцент: 

да, ғылыми жобалар шең бе
рінде олар Испания, Германия 
және АҚШта ғылыми тағы лым
да мадан өтіп келіп жатыр. Мұн
дай тағылымдама жас зерт теу
шілердің тәжірибесін кеңейтіп, 
олардың халықаралық дең гей
де біліктілігін арттыруға мүм
кін дік береді.

– Ғылыми жоба аясында 
шетелдік ғалымдармен тә жі-
ри бе алмасу жүргізіле ме? 
Олар мен байланыс орнату 
қаншалықты маңызды? 

– Ғылыми жобалар аясында 
шетелдік ғалымдармен тәжі ри
бе алмасу қазіргі ғылыми қа
уым дастықта аса маңызды. 
Бұл, ең алдымен, жаһандық 
зерт теу тәжірибесін меңгеруге, 
жаңа идеялар мен инно ва ция
лық әдістерді игеруге тап тыр
мас мүмкіндік береді. Шетелдік 
ғалымдармен байланыс орнату 
ғылыми зерттеулердің сапасын 
арттырып, олардың халық ара
лық деңгейде мойындалуына 
ықпал етеді. Бұдан бөлек, шет
елдік ғалымдармен тәжірибе 
алмасу – ғалымдардың кәсіби 
құзыреттілігін арттырудың ма
ңыз ды аспектісі. Біздің ғылыми 
жоба аясында шетелдік ға лым
дармен тығыз байланыс ор на
тылған, тәжірибе алмасу жұ
мыс тары жүргізіледі. Мәселен, 
біз Халықаралық күріш ғылыми
зерттеу институтының аға ғы
лыми қызметкері, PhD Әлішер 
Мырзабаев, БҰҰ универси те ті
нің Су ресурстары, қоршаған 
орта және денсаулық институты 
(UNUINWEH) директорының 
орынбасары, профессор Ман
зур Қадыр және Мартин Лютер 
университеті География және 
жер туралы ғылымдар инс ти
тутының докторы Герд Шмидт 
сияқты танымал ғалымдармен 
серіктестік орнатып, олардың 
зерттеу нәтижелері мен әдісте
ме лерін біздің жобаларымызда 
қолдану мүмкіндіктерін талқы
лау дамыз.

– Әңгімеңізге рақмет. 

Сұхбаттасқан 
Гүлзат 
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біліммен қатар, тәрбие 
беретін ұстахана. Талай 
жасты білім бұлағынан 
сусындатып, оның 
қоғамға бейімделуіне 
сүбелі үлес қосатын 
ұстаз тәлімгерлердің 
еңбегі өлшеусіз. Соның 
бірі – ғалым, қоғам 
қайраткері, жазушы, 
журналист, тарихшы 
әрі саясаттанушы 
Ләйлә Ахметова. 
Ұлан-ғайыр еліміздің әр 
қиырынан арман қуып, 
Алматыға келген талай 
жас өрен нің ұстаз-
тәрбие ші сі болған 
профессор білім 
алушыларға риясыз 
қамқорлықпен қарап, 
қиын-қыстау кезде 
үнемі қасы мыз дан 
табыла білді. 

Тағылымды

талқыланды

Жоғары білім берудің 
даму тенденциялары

Әл-Фараби атындағы ҚазҰУ-да Педагогика және білім 
беру менеджменті кафедрасының 85 жылдығына ар нал-
ған «Заманауи білім және ғылым: тарихы, болашағы» атты 
халықаралық ғы лыми конференция өтті. Іс-шараға белгілі 
ға лымдар, ҚР Ғылым және жоғары білім ми нис трлігінің 
өкілдері, ЖОО ректорлары, отан дық және шетелдік про-
фессорлар, білім алу шы жастар мен жас зерттеушілер 
қа тысты.

Ләйлә Сейсенбекқызымен 
таныстығым ҚазҰУ журна лис
тика факультетіне оқуға түскен 
1999 жылдан басталады екен. 
Елдің бәрі тегіс миллениум, 
яғ н и жаңа мыңжылдықты қар
сы алудың қамымен әлек бо
лып жатқан елеңалаң кез еді. 
Бірінші курс білім алушысы 
бо ла жүріп, мектептегі әде
тім ше сту денттік активизм – 
қоғам дық жұмысқа белсене 
кірісіп кеткенім есімде. Дәл 
сол ке зең де Ләйлә Сей сен
бекқызы ҚазҰУдың тәрбие 
ісі және әлеуметтік мәселелер 
жөнін де гі проректор қызметін 
ат қа  ра тын. Проректорымыз 
жур   фак тағы студенттік бел   
сен  ділігімді сырттай бай қап 
жү реді екен. Бір күні про фес
сор өзіне шақырып алып, жур
на листика факультетінің сту
дент тік кеңесінің төрағасы 
бо  луды ұсынды. Алғашқыда 
оның қандай қызмет екенін 
білмесем де, кез келген бей
мәлім нәрсеге бел шеше кірісіп 
кетіп, оның не екенін артынша 
біліп жататын ежелгі әдетіме 
салып, бірден келісе кеттім. 
Студенттік кеңес университет 
әкімшілігі мен білім алушы лар
дың арасын жалғап, бай ла ныс
тыратын дәнекер екенін кейін 
білдім. Студенттердің құқын 
қорғап, олардың мүддесін та
нытып, жастардың баста ма
ларын жүзеге асыруға көмек
те сетін студенттік лауазым 
екен. 

Ләйлә Сейсенбекқызы осы 
тұрғыда маған өмірлік тә лім
герім болып, студенттік ак
ти визм нің маңызын жиі тү
сін ді ре тін. Көп айтатын сөзі: 
«Сту денттік активизм көпшілік 
ойлағандай уақытты босқа 
кетіру емес. Активист бола 
жүріп, ойласпікірлес, ортақ 
мақ сатқа жұмылатын қатар
лас тарыңды, достарыңды та
басың. Университет қабыр ға
сы нан түлеп ұшқан соң да 
активист достарың ертең жұ
мыс беруші әріптестерге ай на
лып жатады. Сондықтан білім 
алу өз алдына, жоғары оқу 
орнындағы мәденикөпшілік 

ісшара, қоғамдық жұмыстың 
еш қайсысы бос әурешілік 
емес, келешекте табысты бо
луың ның кепілі». Студенттік 
қо ғамдық қызметімізде бел
сенді болуға ынталандырған 
осы бір тәлім сөз сол тұста біз
дің қана ты мызды қомдап, ша
бытымызды үстеп отырса, 
уақыт өте келе, өмір лік ұста ны
мымызға да айналып кетті.

Тәлімгеріміздің ұстанымы 
бізді білім алушы кезімізден 
қамшылауының арқасында көп 
жетістікке жеттік. Студенттік 
активизмнің маңызын түсініп, 
ҚазҰУдай қара шаңыра ғы
мызда оқи жүріп, журналистика 
факультеті атынан «Асаба» 
көңілді тапқырлар клубы құ ра
мында өнер көрсетіп, универ
си теттің «Фараби сазы» ұлт
аспаптар оркестрінде баян 
аспабында ойнадық. Бірнеше 
жоғары оқу орны студент те рі
нен құралған «Бейбарыс» тобы 
құрамында ән шырқадық, пі
кір сайыс клубында да спикер 
болып, шешендік шеберлі гі
міз ді шыңдадық. 2001 жылы 
ҚазҰУ студенттері арасында 
өт кен «Жігіт сұлтаны» бай қа
уы ның I орын иегері атандым. 
Та ғы лымды тәлімгеріміздің 
ай туынша, КВНде өнер көр
сетуімнің де, оркестрде баянда 
ойнауымның да пікір сайыс қа 
қатысқан белсен ді ліктің түрлі 
коммуникациялық пайдасы 
бар. КВНге қатысқанымның 
ар қасында бүгінде Қазақ стан
ның қай түкпірінде де түрлі 

сабырлы болуды үйрендім. Ор
кестр бірдің емес, бірнеше 
адам ның үйлесімде жұмыс іс
тей біліп, нәтиже шығаруға үй
ретті. Пікірсайыста белсенді 
бо лудың арқасында көпшілік 
алдында не айтуды және қай 
жерде қалай айта білуді үй
рендік. Мұның барлығы да 
Ләй лә Сейсенбекқызы прорек
тор кезінде мәденикөпшілік 
ісшарада, қоғамдық жұмыста 
белсенді атсалысудың маңы
зын жіті түсіндіргенінің арқа
сын да жүзеге асты деп нық 
се німмен әрі мақтан тұта ай
та мын. 

Тағылымды тәлімгерім мен 
ғана емес, мен сияқты сол 
жыл дары Қазақ ұлттық уни вер
ситетінде оқыған көптеген 
білім алушының үмітін үкілеп, 
шырақ отын маздатқаны шын. 
Сол көптің арасында біздің де 
бар екеніміз көңілімізді көн ші
тіп, жан сарайымызды мар қай
тады. Талай шәкірттің шырағын 
жаққан профессор Ләйлә Сей
сен бекқызы проректор ретінде 
көптеген ауқымды бастаманы 
көтеріп әрі онысын жүзеге 
асыр  ды да. Соның бірі – 2000 
жыл дың 15 қаңтарынан уни
вер ситетіміздің туған күні атап 
өтіле бастады. Ләйлә Сейсен
бек қызының авторлығымен 
университеміздің туы, ұран
сөзі, логотипі, әнұраны дайын
да лып, корпоративтік ережесі 
түзілді. 

Жетпістің белесінен асқан 
тәлімгеріміз бүгінде де қоғам
дық жұмыстың бел ортасында. 
Майдангер әкесі, жазушы Сей
сенбек Ахметов рухынан қа
нат танған даңқты қызы әлі де 
мол қуатты шағында. Соғыс 
жыл дарында, майдан да ла
сынан хабарошарсыз кеткен 
жауынгерлерді түгендеп бір не
ше еңбек жазып, сауапты іске 
кенелді. Ғұмырлық белесінің 
қай жасында жүрсе де, қоғам 
үшін ізгілікті шаруаның та
лайын тындырып жүретін тә
лім герімнің әрбір ісі өнеге. 
«Та ғы лымды тәлімгер – жас 
ма манның зергері» дейтін 
ха лық даналығын ескерер 
бол сақ, профессор Ләйлә 
Ах метова әлі де талай өренді 
игі іске ынталандырып, жақсы
лық қа жетелейтіні шүбәсіз. 

Қанат ӘУЕСБАЙ, 
журналистика 

факультеті деканы, 
филология ғылымының 

кандидаты 

«Сту денттік активизм 
көпшілік ойлағандай 
уақытты босқа кетіру 
емес. Активист бола 

жүріп, ойлас-пікірлес, 
ортақ мақ сатқа 

жұмылатын қатар лас-
тарыңды, достарыңды 
та басың. Университет 
қабыр ға сы нан түлеп 

ұшқан соң да активист 
достарың ертең жұ мыс 

беруші әріптестерге 
ай на лып жатады. 

Сондықтан білім алу өз 
алдына, жоғары оқу 
орнындағы мәдени-

көпшілік іс-шара, 
қоғамдық жұмыстың 

еш қайсысы бос 
әурешілік емес, 

келешекте табысты 
болуыңның кепілі». 

салада таныс замандастар өте 
көп. Өйткені әрбір факуль тет
тен іріктелген ойыншылар бір
бірімізбен етене тығыз жұмыс 
істеп, достасып кеттік. Уни вер
ситет бітірген соң әрқайсымыз 
әр салаға, әр тарапқа кетсек 
те, әлі күнге жақын араласып 
тұ ра мыз. Оркестр құрамында 
баян да ойнау арқылы ұжымда 
ауызбірлікте жұмыс істеуді, 
өзара сыйластықты арттырып, 

Ісшара аясында кітаптар 
мен сурет көрмесі ұйымдас ты
рылып, Педагогика және білім 
беру менеджменті кафедра сы
ның қалыптасу тарихы мен 
қыз метіне арналған бей не ро
лик ұсынылды. Пленарлық оты
рыс қа философия және сая
сат тану факультетінің деканы 
Бекжан Мейірбаев модератор 
болды. Конференция бары
сын да ғылым және жоғары бі
лім министрі Саясат Нұрбектің 
құт тықтау хаты оқылды. 

ҚазҰУ Басқарма Төрағасы 
– Ректор Жансейіт Түймебаев 
конференцияға қатысу шы лар
ға арнаған құттықтау хатында 
Педагогика және білім беру 
менеджменті кафедрасының 
оқытушылары мен профессор
ла рының қазақстандық білім 
мен ғылымды дамытуға, сон
дайақ мамандар даярлауға 
қосқан елеулі үлесін атап өтті.

«Көрнекті ғалымдарымыз 
не  гізін қалаған педагогикалық 
ой лар мен білім берудің та
рихын зерттеу дәстүрі бүгінге 
де йін жалғасуда. Олардың із ба
сарлары бүгінгі күні ка фе дра
ның дамуына өзіндік үлес қосып 
келеді. Егемендікті ны ғай тудың 
өзегі жоғары білікті ма мандар 
даярлау екені дау сыз», – де лін
ген құттықтау хат та.

Тарихи деректерге сәйкес, 
ӘлФараби атындағы ҚазҰУ
да кафедраның қалыптасуы 
1937 жылы басталып, педа го
гика кабинеті түрінде ашылды, 
оның меңгерушісі С.Қо жах
мет ов болды (19101945 жж.). 
Пе да гогика жеке кафедра ре
тінде 1940 жылы 12 қаңтарда 
құ рылды. Алғашқы кезде «Пе
да гогика», кейін «Жалпы және 
этникалық педагогика», бүгінгі 
күні «Педагогика және білім бе
ру менеджменті» кафедрасы 
деп өзгертіліп, педагогикалық 
бейіндегі мамандарды даяр
лай тын философия және сая
сат тану факультетінің бірегей 
ка федраларының біріне айна
лып отыр.

Әр жылдары кафедраны 
педагогика ғылымының дамуы 

мен қалыптасуына орасан зор 
үлес қосқан майталман ғалым
дар мен ұлы тұлғалар бас қар
ды, атап айтсақ: Сұлтанбек 
Қо жахметов, Шәкір Қоқым
баев, Төлеген Тәжібаев, Әбді
ха мит Сембаев, Қартбай Бер
жанов, Хасен Арғынов т.б.

Конференция аясында он
лайн байланыс арқылы На бе
режные Челны мемлекеттік 
педа гогикалық универ сите
тінің ректоры (РФ) Альфинур 
Галиакберова, Л.Н.Гумилев 
атын дағы ЕҰУ ректоры Ерлан 
Сы дықов, Батыс Қазақстан 
инновациялықтехнологиялық 
университетінің басқарма тө
ра ғасы – ректоры Бекболат 
Ша кешев, сондайақ жоғары 
оқу орындарының басқа да 
басшылары, шетелдік және 
отандық академиктер, ғалым
дар мен профессорлар сөз 
сөй леді.

Осы жылдар ішінде ка фе
дра болашақ ұрпақ үшін үлгі 
болған және отандық пе даго
гикалық ғылымның негізін 
қалаған мыңдаған маман дар
ды тәрбиелегенін атап өткен 
жөн.

Халықаралық конференция 
барысында үш секция өтті, он
да қатысушылар Қазақ стан да
ғы жоғары білім берудің даму 
тенденцияларын, заманауи 
педагогика мен психо ло гия
дағы инновация мәселелерін, 
сон дайақ инклюзивті білім 
беру жағдайында мектеп пен 
жоғары мектеп арасындағы 
сабақтастықты талқылады. 
Сондайақ «Ұлттық кадрларды 
даярлаудағы ғылыми зерт
теулер: тарих және перспек ти
валар» тақырыбында дөңгелек 
үстел өткізілді. Ісшара ба ры
сында қатысушылар ғылым 
және білім саласындағы іргелі 
және қолданбалы зерттеу лер
ге бағытталған ҚазҰУдың Пе
да гогика және білім беру ме
нед ж менті кафедрасының 
жұ  мысы туралы тәжірибе ал
масып, ақпаратпен бөлісті.

Гүл БАяНДИНА
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программы Цур

но прод ви ну то го. Об ще из вест  но, 
что зна ние языков от кры вает до
пол ни тель ные воз мож ности в про
цессе поиска достойной ра бо ты. 
Особенно актуальным этот тезис 
становится в свете раз вития Ка
зах стана в последние десятилетия 
после обретения независимости. 
Многие стра ны заинтересованы в 
развитии разностороннего со труд
 ни чест ва. И, безусловно, зна ние 
казахского и русского языков 
играет значительную роль в ус пеш
ности международных проек тов.

Сегодня обретение людьми 
дос тойной работы – это проб лема, 
которая актуальна не толь ко для 
Казахстана. Подоб ные вопросы 
стоят перед на селением прак ти
чески всех стран. Гражданин, 
рабо таю щий на позиции, соответ
ст вую щей его уровню образо ва
ния, знаний, опыта является 
залогом экономического роста 
страны в целом. Именно об этом 
восьмой тезис целей устойчивого 

развития, раз ра бо танных Гене
раль ной ассам блеей ООН в ка
чест ве «плана достижения луч ше
го и более устойчивого будущего 
для всех»: «содействие неуклонно
му, всеохватному и устой чи во му 
экономическому росту, пол ной и 
производительной за  ня тости и 
достойной работе для всех». 

Преподаватели кафедры язы
ковой и общеоб разова тель ной 
под готовки инос тран цев факуль
те та довузовского образования 
КазНУ, владея продуктивными 
методиками обучения казахскому 
и русско му как иностранным язы
кам, предоставляют возможность 
всем желающим уже за один учеб
ный год достичь опре де лённых 
успехов в овладении речью. Тем 
самым реализуется ещё одна из 
идей целей ус той чивого развития: 
«обеспечение всеохватного и 
спра ведливого качественного об
ра  зования и поощрение возмож
нос ти обу че ния на протяжении 
всей жизни для всех». 

Многолетнее сотрудни чест  во 
кафедры с вузами изза рубежа, а 
именно из Китая, Кореи, Японии, 
Украины, Тур ции, позволяет также 
говорить, тезис ЦУР об «ук реп ле
нии сред ств достижения устой чи
вого развития и активизация ра
бо ты механизмов гло баль ного 
парт нёр ства в интересах устой чи
во го развития» посту па тельно 
реа лизуется уси лия ми пре по да
вателейязы ко ве дов.

В заключении отмечу, реа ли
зация программы ЦУР сыг рает 
дос таточно большую роль в ре ше
нии глобальных проб лем чело ве
чест ва. 

Айжан АХМЕДОВА,
ст. препод. кафедры языковой и 

общеобразовательной 
подготовки иностранцев 

На кафедре языковой и 
общеобразовательной 
под готовки иностранцев 
фа культета довузовского 
образования КазНУ им. 
Аль-Фараби проходят 
язы ковую подготовку сту-
денты из разных стран мира. 
История кафедры берёт 
своё начало с 1985-го года. 
С тех пор представители 
более, чем 100 стран прошли 
обучения на этой кафедре. 

В ответ на эту проблему на 
плат форме open.kaznu.kz был 
запущен онлайнкурс «Химия 
полимеров медико-биоло ги-
ческого назначения». Курс раз
работан преподавателями ка
федры химии и технологии 
ор   ганических веществ, при род
ных соединений и по ли меров Ка
захского националь ного уни вер
с и т е т а и м е н и А л ьФ а р аб и: 
Ур кимбаевой П.И., Токтабаевой 
А.К., Рахме тул  лаевой Р.К. и Кене
со вой З.А. Это важная инициатива, 
которая предоставляет уни каль 
ные возможности для сту дентов и 
специалистов по все му Казахстану 
и за его пре делами.

Курс охватывает основные во
про сы химии полимеров, а также 
их применение в меди ци не, био
ло гии и фарма цев тике. Программа 
курса вклю чает:

• Видеолекции, представ ле
нные в удобной и понятной форме.

Современный мир нау ки и 
технологий раз вивается с 
неве роя т ной скоростью. 
Од ной из наиболее перс пек-
тивных областей, которая 
играет ключевую роль в 
меди цине, биологии и 
фарма цев тике, является 
химия биомедицинских 
поли меров. Эти материалы 
находят широкое прим е не-
ние в создании меди цин ских 
изделий, лекарственных 
форм и биосовместимых 
тех  но логий. Однако доступ к 
специализи рован ному 
обра зованию в этой области 
остается огра ни ченным для 
многих студентов и специа-
листов.

полости рта
Студентыиностранцы про хо

дят языковую подготовку по выб
ран ному языку: казахскому или 
русскому. Помимо этого, слу ша
телям предоставляется воз мож
ность познакомиться с историей 
и культурой Казах ста на, про слу
шав соответст вую щий курс. Обу
чаясь на ка федре языковой и об  
щеоб ра зо ва тель ной под го товки 
инос  транцев, студенты прес ле
дуют раз лич ные цели: одни из них 
в дальнейшем пос ту пают на ба ка
лавриат, магис тра туру, док то ран
туру по выб ранной спе циаль нос
ти, другие – используют зна ние 
языка для открытия или развития 
биз неса в нашей стране, третьи 
– выб рали местом пос тоян ного 
жи  тельства Казахстан... Не об хо
ди мо также отметить, что ка федра 
предлагает обучение для слу ша
телей различного уровня под
готовки: от на чаль ного до до воль

Реализация тезисов 

Запущен онлайн-курс 

Гигиена

Современные исследования подчеркивают 
важность комплексного ухода за полостью 
рта, связывая его не только с сохранением 
здоровья зубов, но и с профилактикой ряда 
системных заболеваний. Полость рта является 
входными воротами для микроорганизмов, 
которые могут влиять на функционирование 
других систем организма, включая сердечно-
сосудистую и нервную системы. Поэтому 
осоз нанный подход к уходу за зубами и дес-
нами должен быть неотъемлемой частью об-
щей профилактики заболеваний.

Микрофлора полости 
рта и ее связь с системным 
воспалением. В полости 
рта насчитывается более 
700 видов бактерий, вклю
чая как полезные, так и па
тогенные микро орга низ мы. 
Некоторые из них, проникая 
в кровоток, могут вызывать 
воспалительные реакции, 
которые, по данным иссле
до ваний, ассоциируются с 
повышенным риском эн до
кардита, атеросклероза и 
когнитивных нарушений. В 
частности, установлена 
связь между хроническими 
заболеваниями десен (на
пример, пародонтитом) и 
повышенной вероятностью 
развития сердечнососу
дис тых заболеваний и бо
лезни Альцгеймера.

Секрет слюнных желез 
является важным компо
нен том в поддержании здо
ровья полости рта: он со
держит минералы (каль ций 
и фосфат) и анти бак те
риальные ферменты, спо
собствующие ре ми не ра
лизации эмали и защите от 
кариеса. Недостаточное 
слюноотделение (ксеросто
мия) может ухудшить сос
тояние зубов и повысить 
риск инфекций. Поддер жа
ние достаточного уровня 
во ды в организме и умень
ше ние воздействия таких 
ве ществ, как кофеин и ал
коголь, помогают слюнным 
же лезам нормально рабо
тать.

Доказано, что хрони
чес  кий стресс может ос
лаблять иммунную систему 
и уве ли чивать предрас по
ло жен ность к воспалениям, 
в том числе к гингивиту и 
па ро дон титу. Психосо ма
ти чес кие исследования 
под чер кивают важность 
ком п лек сного подхода к 
здоровью, включающего не 
только гигиену полости рта, 
но и управление стрессом, 
полноценный отдых и про
филактику психо эмо цио
нального перенапряжения

Рекомендации по за
мене зубных щеток и пре
дот вращению бак териаль
ной контаминации. Щетина 
зубной щетки изнаши ва
ется через 3–4 месяца ис
поль зования, что снижает 
её эф фективность. Поми
мо ме ханического износа, 
на щетке скапливаются 
бак терии, особенно если 
она хранится во влажной 
среде. Для минимизации 
риска бактериальной кон
та минации рекомендуется 

менять зубную щетку ре
гулярно и обрабатывать ее 
кипятком или анти бак те
риа ль ными средствами.

Полоскание рта на ту
раль  ными маслами (коко
со вое, оливковое) является 
древней практикой, ко то
рая получила научное под
тверждение. Метод ис поль
зования: в течении 1ой 
ми нуты прополоскать од
ной чайной ложки масла. 
Этот метод позволяет сни
зить бактериальную наг
руз ку на полость рта, что 
мо жет благоприятно ска
зать ся на состоянии десен. 
Масляное полоскание спо
соб ствует удалению бак те
р и й бл а го д а р я л и п о 
фильным свойствам масла, 
обеспечивая комплексную 
защиту полости рта. Однако 
следует отметить, что дан
ная техника не заменяет 
основного ухода.

Природный оттенок зу
бов варьируется и зависит 
от толщины и прозрачности 
эмали, а также оттенка 
дентина, находящегося под 
ней. Белоснежные зубы яв
ляются скорее мар ке тин
говым стереотипом, чем 
нормой. Злоупотребление 
отбеливающими сред
ства ми может привести к 
ис тон чению эмали, повы
шен ной чувствительности 
зу бов и микротрещинам. 
Регул яр ная чистка зубов, 
исполь зо вание зубной ни
ти, опо ласкивателей и про
филактические осмотры у 
стоматолога, по данным 
ис следований, остаются 
наиболее эффективными 
мерами профилактики. Ги
гиена полости рта требует 
не только ежедневного 
вни  ма ния, но и комп лек
сного подхода, вклю чаю
щего под держание здо ро
вого образа жизни и 
уп рав ление стрессом.

Максат КОНЫСБАЕВ,
препод. кафедры 

политики 
и организации 

здравоохранения

• Конспекты лекций для са
мостоятельного изучения.

• Тестовые задания и воп росы 
для самоконтроля.

• Итоговый контроль для под
тверждения полученных знаний.

Слушатели, прошедшие курс, 
смогут:

• Углубить свои знания в об
лас ти полимерной химии.

• Освоить навыки проекти ро
вания и применения поли мер ных 
материалов в био медицине и фар
мацевтике.

• Получить признанный сер ти
фикат, который может стать пре
иму ществом при тру доустройстве.

Примечательно, что данный 
он лайнкурс был успешно ин тег
ри рован в учебный процесс сту
дентов специальности «Хи мия» 
Тер мезского госу дар ст венного 

уни верситета (г. Тер мез, Респуб
ли ка Узбекистан). Так, в рамках 
академической мобильности до
цент Ур кимбаева П. И., провела 
ряд лек ций в Термезском гос удар
ственном университете с 25 ноя
бря по 1 декабря 2024 года, а так
же инициировала про хож дение 
он лайнкурса сту ден та ми этого 
уни верситета. 

Данный онлайнкурс не толь ко 
способствует по вы ше нию обра зо
вательного уровня в области хи
мии биомеди цин ских поли ме р ов, 
но и от кры вает новые возможности 
для сту ден тов и специалистов, не
за ви симо от их геогра фи чес кого 
по  ложения. В эпоху гло ба ли зации 
доступность ка чест вен ного об ра
зо вания ста новится ключевым 
фак тором для раз ви тия науки и 
технологий.

Запуск курса «Химия поли ме
ров медикобиологического наз
на чения» на платформе open.ka
znu.kz – это шаг к фор ми рованию 
нового поколения специалистов, 
ко торые смогут внести значи тель
ный вклад в науку и промыш лен
ность Ка зах стана и мира.

Будущее начинается се год ня, 
и новые знания – ключ к нему!

Перизат УРКИМБАЕВА, 
доцент 

Зарина КЕНЕСОВА, 
ст.препод.

кафедра химии и технологии 
органических веществ, 

природных соединений и 
полимеров 
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білім беріп, олардың қоғамға араласуына мұрындық болып 
келе жатқаны белгілі. Биыл да әлемнің әр түкпірінен келген 
жастарды қабылдап, еліміздің мәдени-тарихи мұраларымен 
таныстырып, еліміз туралы таным-түсініктерін тереңдетуде 
оқытушылар талмай еңбек етуде.

танысты

Таяуда жыл сайын ұйым дас
тырылатын Ахмет Бай тұр сын ұлы
ның мұражайына саяхаттап қайт
тық. Өзім жетекшілік жасайтын 
«Асыл сөз» стартабының мүшелері 
және шығармашылық топтар кел
ген кезде жоспарға енгізілетін 
бас ты шаралардың бірі – ұлт ру
ха ния тын дамытуға өмірін арнаған 
асыл тұлғалардың мұражай ла ры
на ба рып, өмірі мен еңбектерін 
көрсетіп түсіндіру, оқыту болады. 
Сөйтіп, ТДМның 17ші бағыты бо
йынша ұлт ұстазы А.Бай тұр сын
ұлының мұ ражайүйіне бардық. 
Онда жас тар ұлы тұлғаның өмірі 
мен шы ғар малары туралы құнды 
мәліметке қанығып, тарихи жә
дігерлер мен құнды деректермен 
та нысты. Ұлт ұстазының өз қол
таңбасымен жа зыл ған өмірбаянын 
оқып, әндері мен күйлерін тың да
ды. Алаш кө сем дерінің фо то ше жі
ресімен та нысып, олардың ерлікке 
толы өмі рінен өздеріне ұмы тыл
мас тәлім алып, ерекше әсерге 

бө ленді. Ұлт тық құндылығымызды 
ұлық тап, сақ тап, насихаттау біз
дің бас ты па рызымыз екенін тү
сінді. Шет  ел дегі қазақ балалары 
елі  міздегі осын дай тарихи киелі 
мә дени орын дармен танысып, 
әдеби шы ғар маларын оқып, ру
хани мол азық алып жатыр. Бо
лашақта олар елі міздің мәдени
ру хани дамуына өз үлесін қосуға 
атсалысары анық.

Жанна ӘДІЛХАНОВА, 
аға оқытушы

Білімге жетуі ең кемел болған адам ең 
жоғары рақатқа ие болады. Жаны ең 
кемел әрі ізгі білімге жеткен адамның 

алатын әрбір рақаты ең толық әрі кемел 
рақат саналмақ. 

Әбу Насыр әл-Фараби – 1155 

Заң факультетінде 
Біріккен Ұлттар 
Ұйы мы бекіткен 
Дүние жүзілік сайлау 
күніне орай, дөңге-
лек үстел өтті.

Ñайлау æүйесі æайлы
сөз қозғалды

Аталған ісшараға заң 
факультетінің басшылығы, 
Кеден, қаржы және эколо
гия лық құқық кафе дра
сының профессоры, №259 
сайлау учаскесі төрайы мы
ның орынбасары Орын ба
сар Байтұрбай, студенттер, 
сонымен қатар Алматы қа
ласы Бостандық ауданының 
аумақтық сайлау комис сия
сының төрайымы Шолпан 
Қа лиасқарова, Бостандық 
ауданының аумақтық сай
лау комиссиясының хат шы
сы Көркемай Қайсарқызы 
қатысты. 

Дүниежүзілік сайлау кү
ніне орай өткізілген дөң ге
лек үстелдің мақсаты – заң 
факультеті студент те рі нің 
ара сында сайлау ту  ралы 

заң намалардың жү  зеге 
асуы бойынша өз құ қығы 
мен міндетін үй ре ту. Сай
лануға құқықты дәріптеу 
мақсатында «Мен бола
шақ депутаттыққа канди
дат  пын» атты пікірсайыс 
ұйым д астырылды. Заң 
фа  к уль тетінің 305топ 
сту  дент тері Ба қыт Ер сұл
тан мен Да ри ға Күнтуған 
өз де рінің мәс ли хат де пу
татына кан ди дат тық бағ
дар ламаларын ұсын   ды. Де
путаттыққа үміт      кер лер білім 

сының төрайымы Шолпан 
Рысбекқызы өз баянда ма
сында сайлау жүйесі, елі
міз де өткен сайлаулардың 
қысқаша тарихы мен соң
ғы енгізілген өзге ріс тер 
ту  ралы айтып, сту дент
тердің сұ рақтарына жауап 
берді.

Гүлнар АЙҒАРИНОВА, 
Кеден, қаржы және 
экологиялық құқық 

кафедрасының 
профессоры

беру жүйе сі, Алматы қа ла
сының эко ло гиялық хал
ахуалы, кеп теліс мәселесі, 
жасөс  пі рімдер ара  сында 
нашақор лық қа қарсы күрес 
сияқты мә сел елерді кө те
ріп, олардың шешу жол
дарын ұсынды. 

Бостандық ауданының 
аумақтық сайлау ко мис сия

Әл-Фараби 
атындағы ҚазҰУ-да 
оқытушылар мен 
қызметкерлер 
арасында дәстүрлі 
«Денсаулық» қысқы 
спартакиадасы өтті.

«Äенсаулық» спартакиадасы
өз мәресіне жетті

Биыл 51ші рет өткі зіл
ген жарыс шахмат, үстел 
те ннисі, ерлер мен әйелдер 
арасындағы волейбол, ша
ғын футбол және тоғыз құ
малақ бойынша ұйымдас
ты рылды.

Оқу жылының басынан 
бастап факультеттерде ко
мандалар құрылып, жат ты
ғулар өткізілді. Спар та киа
даға дайындықты ҚазҰУ 
қызметкерлерінің «Па ра
сат» кәсіподағы мен ҚазҰУ 
спорт клубы қамтамасыз 
етті.

Спорттық жарыстарға 
факультеттер мен бөлім ше
лер ден 19 құрама команда 
қатысты. Жалпыко ман да
лық есепте спорттың алты 

тү рінің нәтижесі бойынша 
спартакиаданың жеңім па
зы заң факультеті болды. 

ғы ның ес телік кубоктары 
және дип лом дарымен ма
рапат талды.

«Парасат» кәсіп ода ғы
ның төрағасы Талғат Ме
ке баев мұндай ісшаралар 
Біріккен Ұлттар Ұйымының 
тұрақты даму мақсат та
ры ның үшінші санаты – 
са лауатты өмір салтын 
қам тамасыз етуге ба ғыт
талғанын атап өтті.

Айнұр АҚЫНБАЕВА

Екінші орынды Әскери ка
федраның спорт ұжымы 
жеңіп алды. Үшінші орын  ды 
физикатехникалық фа 
куль  теті иеленді.

Спартакиаданың же
ңім  паз дары мен жүл де
герлері «Парасат» ҚазҰУ 
қызмет кер лері кәсіпо да


